
 

 

Wywiad 

z p. Elżbietą Zimną 

 

4 DH: Skąd wziął się pomysł na prowadzenie drużyny harcerskiej? 

Swoją przygodę z harcerstwem rozpoczęłam w Szkole Podstawowej w Dzierzbinie. Po 

rozpoczęciu pracy w Szkole Podstawowej w Zbiersku zostałam skierowana na kurs 

drużynowych. Prowadziłam wtedy gromadę zuchową. Gdy zaczęłam pracować w 

Dzierzbinie przejęłam prowadzenie drużyny harcerskiej. Ona istniała, choć nie była aktywna. 

4 DH: Co było trudne, a co łatwe w prowadzeniu drużyny? 

Harcerstwo to ogromna frajda, nie było jakiś trudności. Miałam wielu sojuszników wśród 

nauczycieli i rodziców. Zawsze mogłam liczyć na pomoc. Jedyne czego nie lubiłam to 

biurokracja. Zawsze wolałam działać, niż pisać ;-) 



4 DH: Czy pamięta Pani kto był pomysłodawcą nazwy drużyny? Wiemy, że pojawiła się 

w drugim okresie roku szkolnego 1991/1992. Wcześniej drużyna miała już numer 4, 

a nazwa pojawiła się później. 

Nie pamiętam kto był pomysłodawcą. Decyzja zapadła w wyniku rozmów w drużynie. 

4 DH: Jak wspomina Pani działalność w 4 DH „Dzierzby”? 

To był fajny czas. Sama wiele się wtedy uczyłam i zdobywałam doświadczenie. Biwaki, 

wyjazdy, imprezy szkolne. Wiele się działo. 

4 DH: Jakie jest Pani najlepsze wspomnienie z drużyny? 

Jest takich wiele. Cała praca związana z nadaniem szkole imienia Szarych Szeregów, 

realizacja zadań związanych z Florianem Marciniakiem- wyjazdy do Poznania i Rogoźnicy, 

miejsc gdzie był więziony i stracony Florian Marciniak. Sama uroczystość związana 

z nadaniem szkole imienia była wzruszająca. Mimo września była piękna pogoda. Z 

Poznania przyjechali harcerze z Szarych Szeregów. Najstarszy z nich miał ponad 90 lat. 

Wzruszenie tych seniorów podczas części artystycznej, łzy w oczach gdy Kasia Orczyk 

śpiewała piosenkę „Moja mała dziewczynko z AK…” To wszystko wynagrodziło ogromny 

trud włożony w przygotowanie tej uroczystości. 

No i biwaki... 

4 DH: Jakie działania drużyny uważa Pani za szczególne ważne? 

Oczywiści nadanie szkole imienia. Organizowaliśmy wiele uroczystości patriotycznych np. 

z okazji Narodowego Święta Niepodległości czy Święta Narodowego Trzeciego Maja. 



Drużyna nosiła tytuł Drużyny Grunwaldzkiej, byliśmy na zlocie na Polach Grunwaldu. 

Uczestniczyliśmy w przekazywaniu Betlejemskiego Światła Pokoju. 

4 DH: Jaki był największy sukces drużyny, gdy pełniła Pani funkcję drużynowej? 

Największym sukcesem są wspomnienia moje i moich harcerzy. I druhna Basia, która 

prowadzi 4DH „Dzierzby”. 

4 DH: Czy pamięta Pani kto zaprojektował proporzec? 

Sprawy techniczne: rozmiar i rozmieszczenie informacji… to było moje zadanie. 

4 DH: A kto wykonał proporzec 4 DH? 

Proporzec wykonał mama Marioli Będzińskiej, ŚP Danuta Będzińska. 

4 DH: Czy pamięta Pani dlaczego kolorem drużyny został wybrany czerwony i kto dokonał tego 

wyboru? 

Już w czasach gdy ja byłam w drużynie harcerskiej naszym kolorem był czerwony. 

4 DH: Kto był inicjatorem nadania imienia szkole? 

Decyzja zapadła na posiedzeniu rady pedagogicznej. Wtedy niewiele szkół w naszej okolicy 

nosiło imię. 

4 DH: Czy propozycja nadania szkole imienia Szarych Szeregów wyszła od harcerzy? 

Tak, to była propozycja harcerzy. 

4 DH: Kto był pomysłodawcą tego imienia? Czy mogłaby Pani przybliżyć udział w 4DH 

w wyborze imienia szkoły? 



Wybór odbywał się poprzez głosowanie całej społeczności szkolnej. Wybory poprzedziła 

prezentacja kandydatów. 

4 DH: Czy pamięta Pani jakie inne propozycje były rozważane? 

Wydaje mi się, że Maria Dąbrowska lub Maria Konopnicka. Niektórzy uważali, że szkoła 

powinna nosić imię Jana Lipartowskiego, długoletniego kierownika szkoły . 

4 DH: Czy 4 DH uczestniczyła w wyborze hymnu szkoły? 

Nie. Słowa i muzyka hymnu zostały zamówiony u profesjonalistów. 

4 DH: Jeśli tak, jaki był udział 4 DH w wyborze hymnu? 

Nie braliśmy udziału. 

4 DH: Czy posiada Pani jakieś pamiątki związane z 4 DH „Dzierzby”? Może jakieś zdjęcia, 

dyplomy? 

Mam zdjęcia. Dyplomy to własność drużyny. Powinny być w szkole. 

 4 DH: Jaką rolę, Pani zdaniem, 4 DH odegrała w historii Szkoły Podstawowej w Dzierzbinie? 

Jest to fragment historii naszej szkoły. Wszystko to, co jest związane z nadaniem szkole 

imienia jest częścią naszej społeczności. 

4 DH: Jaką rolę, Pani zdaniem, odgrywa drużyna harcerska w życiu szkoły? 

OGROMNĄ. Wystarczy prześledzić działalność drużyny w szkole: imprezy, uroczystości, 

akcje itp. Zapewnia młodym ludziom wiele atrakcji i możliwość fajnego spędzenia czasu.  

4 DH: W jaki sposób, Pani zdaniem, harcerstwo wpływa na młodych ludzi? 



Harcerzem jest się przez całe życie. I nie są to puste słowa. Wiedza, umiejętności i cechy 

charakteru pozostają z nami na zawsze. Ważne są przyjaźnie, które przetrwają próbę czasu. 

Wspomnienia nasze i innych, w których jesteśmy obecni. Nie musimy wszystkich lubić i nas 

nie muszą wszyscy lubić. Ale bądźmy dla siebie tolerancyjni i szanujmy się wzajemnie. Mam 

nadzieję, że tego uczy nas harcerstwo. 

4 DH: Co jeszcze chciałaby nam Pani opowiedzieć o 4 DH „Dzierzby”? 

Bardzo mi miło, że drużyna nadal działa.  I dziękuję Wam.  

Zawsze byłam dumna ze swojej drużyny. A harcerska służba był dla mnie powodem do dumy. 

Życzę Wam wielu wspaniałych chwil w harcerskim mundurze. 

                                                      CZUWAJ! 

 

 


